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Česko, země skladů
komentář: MáMe brzdy. Trochu jiM důvěřujMe / str. 12

 CZK/EUR • 27,030 / +0,005 Kč       CZK/USD • 23,457 / –0,075 Kč       PX • 886,94 / –1,09 %       EURo StoXX 50 • 2938,75 / –1,19 %       Zlato • 1 278,63 $ / –0,66 %

Rakouský 
nábytkářský řetězec 
XXXLutz postaví v Česku podle 
informací deníku E15 sklad, který bude 
zásobovat trhy od Chorvatska přes 
Rakousko a Německo až po Švédsko. 
Rakušané si zatím nevybrali přesné 

místo, jisté ale je, 
že sklad o 150 tisících 

metrech čtverečních bude 
největší v zemi. Mamutích skladových 
prostor přitom v Česku přibývá, 
evropské sklady tu mají Amazon, 
VF Corporation, Lego a další.  Byznys / str. 4

Růst důchodů bude 
záležet na vládě

Kabinet Bohuslava Sobot-
ky získal významnou pra-
vomoc. Smí bez souhlasu 
poslanců zvyšovat penze 
i nad zákonem stanovenou 
částku. Koaliční vláda hod-
lá nového pravidla využít 
hned příští rok. str. 2

Brusel v otázce EIA  
dál ustupovat nechce
Českým vyjednávačům 
v Bruselu se zatím nedaří 
dotlačit Evropskou komisi 
k dalším ústupkům v otáz-
ce vlivu staveb na životní 
prostředí (EIA). Vláda pro-
to chystá novelu, která má 
umožnit rychlé schválení 
11 klíčových staveb. str. 5

Byznys velkých bank  
se vrátil do let krize
Dvěma ze tří největších 
bank propadl čtvrtletní 
zisk, a to až na úroveň 
krizového roku 2009. 
České spořitelně klesl 
proti loňsku o osm procent 
na 3,4 miliardy korun, 
Komerční bance propadl 
dokonce dvojnásobným 
tempem na 2,9 miliardy. 
str. 6
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Válka o filmaře
hlavní konkurencí jsou  
studia v Německu,  
Maďarsku a nově  
i v Kanadě, říká šéf studia 
barrandov Petr Tichý.

RozhoVoR

str. 10–11

Dražší, ale náš
Liberecký kraj chce 
koupit soukromý 
špitál. Má to ale  
háček, nemocnice 
není na prodej.

uDáLosti
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DUšan KütnER:

Můj twitterový profil začal 
právě sledovat papež Franti-
šek. další metou tak už je jen 
uživatel bůh.

twitter.com/e15news
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Objevili Ameriku
Kluci a holky z Greenpeace zase jednou obje-
vili Ameriku. Doslova. Povedlo se jim získat do-
kumenty, často neaktuální, které prý usvědčují 
Strýčka Sama, že chce v jednáních o euroame-
rické obchodní dohodě zotročit matičku Evropu, 
rozvrátit zaběhlé evropské pořádky a uvrhnout 
nebohé Evropany do osidel divokého kapita-
lismu, kde spotřebitel, zaměstnanec či životní 
prostředí nic neznamenají. Usuzují tak z toho, 
že Američané si dovolili Evropanům u jednací-
ho stolu sdělit, co by po nich chtěli. A světe, div 
se, dokonce dodali, že tento požadavek mohou 
spojit s něčím, co by zase chtěla Evropa.

Konkrétně jde Američanům o uvolnění ev-
ropského trhu s potravinami a zemědělskými 
produkty. Evropa by zase ráda usnadnila au-
tomobilkám cestu na americký trh. USA podle 
dokumentů neřekly nic jiného než to, že když 
Evropa ustoupí, tak oni také, a naopak. Pro 
Greenpeace nepřijatelný nátlak, pro rozumného 
jedince standardní vyjednávání. Evropa dělá 
totéž. Do důsledku vzato každý děláme totéž, 
když se s někým snažíme na něčem dohodnout. 
Z prvotních pozic směřujeme ke kompromisu. 
Greenpeace a další odpůrci volného obcho-
du jsou ovšem už dopředu přesvědčeni, že 
kompromis bude špatný. Prostě proto, že s USA, 
pachatelem všeho světového zla, se slabí a podle 
zelených nejspíš i mentálně zaostalí Evropané 
na ničem rozumném dohodnout nemohou. 
Těžko jim to někdo vyvrátí.

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Martin Půta

hejtman libereckého kraje

Petr laMiCH

zakladatel lama energy group

ted Cruz

kandidát na prezidenta uSa

Ve Frýdlantu mohl udržet stálou 
pohotovost pomocí příspěvku  
3,5 milionu ročně. Místo toho přišel 
se dvěma dražšími variantami.

str. 3

Terminál na úpravu ropy v Kanadě, 
který skupina v roce 2013 pořídila 
v přepočtu za 157 milionů korun, 
prodá za téměř 1,2 miliardy korun. 

str. 5

Texaský senátor odstoupil 
z republikánských primárek poté, 
co Donald Trump ještě zvýšil svůj 
náskok vítězstvím ve státě Indiana. 

str. 8

Horníci budou moci odcházet 
do penze o sedm let dříve než 
ostatní pracovníci. Nová úprava 
schválená sněmovnou se týká 
těch, kteří odpracovali 3300 směn 
na šachtách, anebo 2200 směn 
v uranovém dole. Pokud by horník 
musel opustit pracovní místo dříve 
kvůli dopadu jeho práce na zdraví, 
v prvním případě by mu stačilo, 
aby odpracoval ještě o 319 směn 
méně a v případě uranového dolu 
o 219 směn méně.

Horníci se dočkají  
penze dříve

n Sobotkův kabinet zís-
kal významnou pravo-
moc. Smí bez souhlasu 
poslanců zvyšovat penze 
i nad zákonem stanove-
nou částku. Koaliční vlá-
da hodlá nové pravidlo 
využít hned příští rok.

Jana Havligerová

Důchodci si napřesrok docela 
jistě polepší, nejspíš o dvě stovky 
měsíčně. Bude to o dost více, než 
by napovídal valorizační vzorec. 
Tím už vláda nebude vázaná. 
Sněmovna včera schválila nove-
lu, která ministrům dovoluje, aby 
penze zvedali podle vlastního 
uvážení, a to až o 2,7 procenta 
nad zákonný rámec.

Podle původního vládního 
návrhu mělo mimořádné zvýšení 
činit nanejvýše 1,7 procenta, 
dolní komora parlamentu se 
však řídila doporučením soci-
álního výboru a hranici zvýšila. 
Ta nyní u průměrného důchodu 

růst důchodů bude 
záležet na vládě 

odpovídá zhruba 300 korunám 
měsíčně. Novinku sice ještě musí 
schválit Senát, nehrozí ale, že by 
ji zamítl. „Je to tak, a my zákona 
hodláme využít. V příštím roce 
počítáme se zvýšením důchodů 
o 200 korun, a to bez ohledu 
na klasický výpočet. Ten by byl 
nižší,“ konstatoval vicepremiér 
Pavel Bělobrádek. 

Pokud by penze měly vzrůst 
podle zákonného vzorce, činilo 

zaMěstnanCi, kteří pracují na povrchových pracovištích, by po opuštění OKD neměli mít problém se shá-
něním zaměstnání, uvedla v Ostravě generální ředitelka Úřadu práce ČR Kateřina Sadílková. Podle Sdružení 
hornických odborů je v podniku kolem tisíce povrchových pracovníků. Společnost, jež na sebe v úterý podala 
insolvenční návrh, dává práci i s dodavateli více než dvanácti tisícům lidí.  sledujte E15.cz
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by zvýšení zhruba 180 korun mě-
síčně. Premiér Bohuslav Sobotka 
navíc už dříve nevyloučil, že by 
stát mohl důchodcům opět vy-
platit také mimořádný příspěvek 
ve výši 1200 korun. Podmínkou 
je však dobrý výběr daní.

Penze se v Česku zvyšují vždy 
na začátku roku, tedy od prvního 
ledna. Zákon stanoví, že to musí 
být o růst cen a třetinu růstu 
reálných mezd. Oba ukazatele, 
zejména inflace, byly za po-
slední období – přes rostoucí 
ekonomiku – nízké, penze se 
tak letos zvyšovaly o pouhých 
čtyřicet korun měsíčně. Penzisté 
proto v únoru dostali ze státní 
pokladny mimořádnou částku 
1200 korun.

Tutéž pravomoc, jakou získal 
Sobotkův kabinet, již měly 
předchozí vlády. Zrušila ji vládní 
koalice vedená expremiérem Pe-
trem Nečasem. S tím, že ministři 
by neměli mít šanci před volbami 
zvyšovat penze, a kupovat si tak 
voličské hlasy. Průměrný důchod 
v Česku činí 11 334 korun, na pen-
ze stát v loni vyplatil 385,5 mi- 
liardy korun.  názory str. 12



Odpůrci EU se neradova-
li dlouho. Projednávání 
ústavní novely o referendu 
k vystoupení Česka z osm-
advacítky poslanci nejprve 
nestihli a včera tento bod 
úplně vyřadili. Koaliční 
zákonodárci vyhověli 
návrhu šéfa poslanců KDU-
-ČSL Jiřího Miholy. V úterý 
přitom část z nich pro deba-
tu o předloze opozičního 
Úsvitu hlasovala.

„Předloha je hloupá 
a zcestná. K mnoha zále-
žitostem a nařízením EU 
jsem kritický, ale výhody 
a přednosti jednoznačně 
převažují. Nejsložitější 
současné problémy a výzvy 
nelze řešit jinak než evrop-
sky,“ řekl Mihola.

Rozhodnutí ostře napadl 
Marek Černoch z Úsvitu. 
„Byli jsme svědky absolutní 
arogance,“ prohlásil. Šéf 
komunistických poslanců 

Pavel Kováčik  si přisadil: 
„Jsme parlament od toho, 
abychom body projednali. 
Je to silové řešení, které 
není v parlamentní demo-
kracii vůbec dobré.“

Zmatek způsobil spor 
o projednávání opozičních 
novel. Řada z nich leží 
v dolní komoře přes rok 
a zatím se nedostala na 
program žádné ze schůzí. 
Sněmovna se proto v úterý 
dohodla, že projednání 
opozičních návrhů tento-
krát podpoří i koalice. Jenže 
Úsvit navrhl referendum 
k vystoupení z EU. „Podle 
dohody jsme hlasovali 
pro zařazení všech bodů 
navržených opozičními 
kluby. To ale neznamená, 
že bychom návrh Úsvitu 
pustili do dalšího čtení,“ 
uvedl předseda poslanců 
ANO Jaroslav Faltýnek. /tto/ 
 názory str. 12

n Než dotovat sou-
kromou nemocnici 
plánuje Liberecký 
kraj ji koupit. Anebo 
si vybudovat vlastní 
pohotovost vedle ní.

Adéla Čabanová 

Zastupitelé Libereckého kraje 
nejsou s to dohodnout se se 
soukromou Nemocnicí Frýd-
lant z koncernu Euroclini-
cum Group (EUC) na zajištění 
24hodinové pohotovosti. Ne-
mocnice ji uzavřela, protože 
by na ni doplácela 3,5 milionu 
ročně.

Možnost přispět tou-
to částkou na zachování 
pohotovosti kraj nevyužil. 
Místo toho přišel se dvěma 
dražšími variantami. Buď 
nemocnici koupí, nebo ve 
Frýdlantu vybuduje vlastní 
nepřetržitou pohotovost. 
První varianta má háček, že 
EUC nemá zájem frýdlant-
skou nemocnici prodat.

Na projektu druhé možnos-
ti, nové nepřetržité pohoto-

vosti ve Frýdlantu pracuje 
Krajská nemocnice Liberec. 
Rozhodnutí padne, až budou 
propočty hotové. Už nyní je 
ale jasné, že přínosné to pro 
krajskou nemocnici rozhod-
ně nebude. 

„Provozování emergency 
ambulance není otázkou 
peněz, ale nutnosti 
a snahy o zajištění 
základní péče,“ 
uvedl mana-
žer Krajské 
nemocnice 
Liberec 
Václav Řičář. 
Podle infor-
mací deníku 
E15 si vedení 
kraje uvědomuje, 
že to bude draž-
ší než příspěvek na 
pohotovost ve frýdlantské 
nemocnici. „Na samostatnou 
pohotovost, mimo budovy 
Nemocnice Frýdlant, by byly 
náklady daleko vyšší,“ uznal 
radní Libereckého kraje pro 
zdravotnictví Petr Tulpa.

Ovšem, jak uvedl hejtman 
Martina Půta (STAN), kraj 
dává přednost tomu, aby se 

nemocnice „vzhledem k si-
tuaci ve zdravotnictví stala 
veřejnou“.

Kraj teď ve Frýdlantu dotu-
je pohotovost v rozsahu čtyř 
hodin odpoledne ve všední 
den a devíti hodin o volných 
dnech. Noční pohotovost 
zrušil od začátku dubna. 

„Průměrně bylo ošetře-
no tolik pacientů, že 

cena za ošetření 
jednoho z nich 

byla zhruba 
sedm tisíc 
korun,“ uvedl 
Jan Hůlek 
z vedení EUC.  

Frýdlantská 
nemocnice se 

po dohodě se 
zdravotními pojiš-

ťovnami postupně mění 
v kliniku s omezeným spek-
trem operací a důrazem na 
ambulantní a následnou péči. 
Od příštího roku by měla být 
v černých číslech. Důležitá je 
i její dojezdová vzdálenost. 
Například z Jindřichovic pod 
Smrkem trvá cesta do Liberce 
asi 45 minut, avšak do Frýd-
lantu o 25 minut méně.

www.E15.cz | 3 |

Možnost  
přispět na zachování  

24hodinové  
pohotovosti částkou  

3,5
milionu ročně  
kraj nevyužil.

dostuPnost. Nemocnice Frýdlant zajišťuje péči o obyvatele Frýdlantského výběžku. Z Jindřichovic 
pod Smrkem trvá cesta do Liberce zhruba 45 minut, do Frýdlantu o 25 minut méně.
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liberecký kraj chce 
soukromou nemocnici. 
ta však není na prodej

sněmovna zrušila  
debatu o referendu

Zeman vetoval  
školský zákon 
Prezident Miloš Zeman 
zamítl novelu školského 
zákona, která by měla 
přinést povinnou maturitu 
z matematiky nebo místa 
ve školkách i pro dvouleté 
děti, uvedl hradní mluvčí 
Jiří Ovčáček. Prezident se 
k vetu rozhodl na základě 
dopisu Svazu měst a obcí 
České republiky. Sněmovna 
může veto přehlasovat. 
Zemanovi vadí zavedení 
nároku na mateřskou školu 
pro dvouleté děti a vymeze-
ní školských obvodů spádo-
vých mateřských škol, což 
by zatížilo obce.  Více E15.cz

Policie šetří krádež 
ve skladech Čepra
Celníci a policisté zasa-
hovali ve dvou skladech 
společnosti Čepro kvůli krá-
dežím značného množství 
pohonných hmot. Zadrželi 
kvůli tomu hodně lidí, pod-
le neoficiálních informací 
jich možná byly desítky. Ra-
zie se uskutečnila o víkendu 
a jeden ze skladů, kde poli-
cie a celníci zasahovali, byl 
v Bělčicích na Strakonicku. 

Podnět k vyšetřování dalo 
samo Čepro.  sledujte E15.cz

Krúpa nabídl za dluh 
ČSSD 55 milionů korun
Skupina Arca Capital slo-
venského miliardáře Pavola 
Krúpy nabídla bývalému 
advokátovi Zdeňku Altne-
rovi za jeho pohledávku 
vůči sociální demokracii 
55 milionů korun. Vládní 
strana má Altnerovi podle 
pravomocného rozsudku 
zaplatit 338 milionů korun 
za služby v případu Lidové-
ho domu. Už dříve skupina 
deklarovala, že v případě 
odkupu pohledávky by 
jednala seriózně a vyčkala 
na úhradu i několik let.

Absurditou roku jsou 
kontrolní hlášení 
Podnikatelská veřejnost 
v on-line hlasování zvolila 
za absurditu letošního 
roku povinnost podávat 
kontrolní hlášení. Důvodem 
jsou často sporné postupy 
úřadů, pokuty za systémové 
chyby a to, že nařízení nic 
nenahrazuje, nezlepšuje 
a jen přidělává další zbyteč-
nou práci. /čtk/

Krátce
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n Z České republiky se 
stává skladiště Evro-
py. Obří halu v tuzem-
sku postaví nábytkáři 
XXXLutz. Zahraniční 
trhy odsud zásobuje 
Amazon, Lego, Mall.cz 
i VF Corporation. 

Daniel Novák

Rakouský nábytkářský 
řetězec XXXLutz si vybral 
Českou republiku za místo 
hlavní logistické centrály 
pro všechny své trhy. Podle 

informací deníku E15 postaví 
halu o 150 tisících metrech 
čtverečních. Předčí tedy 
i sklad Amazonu v Dobroví-
zi. Takto velký sklad zatím 
nikdo v Česku nepostavil. 

Konkrétní lokalitu Raku-
šané v Česku ještě hledají. Ve 
hře je Plzeňsko stejně jako 
severní Čechy. Důležité bude 
dobré napojení na dopravní 
infrastrukturu. Z českého 
skladu bude totiž firma záso-
bovat trhy od Chorvatska 
přes Rakousko a Německo až 
po Švédsko.   

Dosavadní hlavní sklad 
řetězce je v městečku Sattledt 
v Horním Rakousku, šedesát 

kilometrů od českých hranic. 
Ten by měl zůstat v provozu 
i po otevření distribuč-
ního centra v tu-
zemsku. XXXLutz 
se k plánům na 
nové logistic-
ké centrum 
nevyjádřil.  

Skupina 
provozuje 
v Česku pod 
svou hlavní 
značkou jeden 
obchodní dům 
v Praze ve Stodůlkách, 
další ještě letos otevře na 
Černém Mostě. Vedle toho 
má v tuzemsku ještě devět 

XXXLutz postaví sklad 
větší, než má Amazon

Sklad o ploše

150 tisíc
metrů čtverečních by 
v Česku měla postavit 

rakouská firma.

diskontních prodejen Möbe-
lix. V zahraničí firma prodává 

nábytek i přes další 
formáty typu zna-

ček Mömax nebo 
Mann Mobilia. 

Obrat celé 
skupiny 
dosahuje 
v přepočtu  
78 miliard 

korun. Tržby 
na osmi trzích 

generuje kolem  
230 obchodních 

domů. V Evropě patří 
mezi největší hráče nábyt-
kářské branže. Zaměstnává 
kolem devatenácti tisíc lidí.

Vytváření obrovských lo-
gistických uzlů zásobujících 
mezinárodní trhy se stalo 
v poslední době trendem. 
Českou republiku s Polskem 
si pro nové distribuční skla-
dy vybral americký gigant 
Amazon. Kontinentální 
sklad o velikosti přes sto ti-
síc metrů čtverečních zřídila 
nedaleko Prahy u dálnice D8 
rovněž skupina VF Corpora-
tion. Prodává módní značky, 
jako je Wrangler, The North 
Face nebo Vans. V Jirnech 
poblíž metropole se nachází 
logistický komplex, z něhož 
Evropu zásobuje Lego.   

Zahraniční trhy obsluhují 
z Česka také tuzemské inter-
netové obchody. Například 
Mall.cz právě oznámil, že si 
v Jirnech u Prahy nechá od 
developera Prologis postavit 
na míru další halu o dvaceti 
tisících metrech čtverečních. 
Celkem tam tedy bude mít je-
den z největších tuzemských 
e-shopů 51 tisíc čtverečních 
metrů. 

Barrandov Studio letos 
chystá další vlnu investic do 
zázemí. Chystá se utratit sto 
milionů korun.

„Letos připravujeme nové 
kostymérny, rekvizitárny 
a nové haly, ve kterých si 
potřebuje udělat zázemí 
zvyšující se počet projektů 
přicházejících do barran-
dovských studií,“ uvedl 
v rozhovoru pro deník E15 
šéf ateliérů s pětaosmdesá-

tiletou tradicí Petr Tichý. Za 
vyšším počtem projektů jsou 
podle něj především filmové 
pobídky pro zahraniční 
filmaře, kteří mohou dostat 
dvacet procent z uznatel-
ných nákladů na natáčení 
v Česku. Pobídky stát zavedl 
před šesti lety a letos na ně 
stejně jako loni vyhradil osm 
set milionů korun.

Investice jsou tak o něco 
vyšší než loni, kdy činily řá-

dově desítky milionů. „V loň-
ském roce jsme zvelebovali 
podhoubí areálu. Vzhledem 
k tomu, že do rozvodů tepla 
a vody se desítky let příliš 
neinvestovalo, bylo to zapo-
třebí,“ poznamenal Tichý.

Barrandov Studio provo-
zuje šest velkých ateliérů 
na Barrandově, další má 
pak v Hostivaři. Ty nejstarší 
pocházejí z první republiky 
a jsou dokonce dřevěné. 

Nový ateliér ale firma zatím 
nechystá. Pokud by však 
díky pobídkám zahraničních 
filmařů nadále přibývalo, 
měla by nová hala smysl. 
„Těžko investovat stovky 
milionů do výstavby nového 
ateliéru, kdybychom věděli, 
že v nějakém krátkém 
období budou pobídky zase 
smeteny ze stolu,“ dodal šéf  
ateliérů. /duk/
 RozhovoR str. 10–11

Filmové ateliéry investují sto milionů
Prodej aut stoupl  
o 12 procent 
Prodej nových osobních 
aut v Česku se od ledna do 
konce dubna meziročně 
zvýšil o 12 procent na  
83 tisíc vozů. V dubnu si 
zákazníci zaregistrovali  
23 tisíc aut, což je dosavad-
ní měsíční rekord. Nejvíce 
se prodalo vozů Škoda, ná-
sledovaly VW a Hyundai. 

T-Mobilu klesly tržby 

České pobočce T-Mobile 
v prvním čtvrtletí klesly 
celkové tržby o 3,6 procen-
ta na 6,33 miliardy korun. 
Výnosy z mobilních služeb 
se zvýšily o 1,4 procenta na 
4,47 miliardy. Celkový pro-
vozní zisk stoupl o sedm 
procent na 2,73 miliardy.  

Plzeň nemusí platit 
náhradu za Corso 
Plzeň nemusí platit firmě 
Amádeus 1,85 miliardy 
korun jako náhradu škody 
za neuskutečněný projekt. 
Developer se v letech 2008 
až 2014 neúspěšně snažil 
v centru Plzně postavit 
obří obchodní centrum 
Corso. Rozhodl o tom pl-
zeňský městský soud. Obě 
strany sporu si ponechaly 
lhůtu na odvolání. /čtk/

Krátce

dALší ságA. 
Pod dlouhodo-
bém natáčení 
seriálů Borgiové 
(na snímku) či Tři 
mušketýři se  
v barrandov-
ských studiích 
zřejmě bude 
zpracovávat 
další historické 
téma. Ještě letos 
by se měl začít 
natáčet seriál 
Knightfall věno-
vaný posledním 
letům existence 
řádu templářů. 
Rozpočet jedné 
z největších za-
kázek posledních 
let by se měl 
pohybovat ve 
stamilionech ko-
run.  více E15.czFo
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Energetická skupina Lama 
Energy Group prodá pro-
střednictvím své kanadské 
dcery terminál na úpravu 
surové ropy v provincii Sas-
katchewan. Spolu s dalšími 
aktivy ji během května kou-
pí společnost Secure Energy 
Services za 63 milionů 
kanadských dolarů, což  
je v přepočtu 1,164 mi-
liardy korun. Počáteční in-
vestice před třemi lety činila 

157 milionů korun. 
Holding o podpisu 
smlouvy dnes 
informoval 
v tiskové 
zprávě, peníze 
použije na 
další rozvoj.

Terminál 
byl spuštěn do 
ostrého provozu 
v září 2013, inves-
tice tehdy dosaho-

vala osm milionů 
dolarů. „Terminál 

na zpracování 
surové ropy 
jsme moh-
li nadále 
provozovat 
s význam-
ným ziskem, 

nabídka na 
odprodej ale 

byla skutečně 
výhodná,“ uvedl 

k mnohonásobnému zhod-
nocení investice finanční 
ředitel Lama Energy Group 
Pavel Stuchlík.

Petrolama Energy Canada 
bude po prodeji některých 
svých aktiv nadále pokra-
čovat v obchodní činnosti 
v Kanadě a USA. Transak-
ce se netýká společnosti 
Petrolama Namur Oil Sands 
Exploration, která vlastní 
licenci na těžbu ropy v ka-

nadské provincii Alberta. 
Ta zůstává v portfoliu firem 
Lama Energy Group.

Kanadským aktivitám sku-
piny se i přes světový pokles 
cen ropy daří. Na tamním 
trhu s produkty je Lama ak-
tivní od roku 2010. Předloni 
v Kanadě utržila 22 miliard 
korun a provozní zisk dosáhl 
227 milionů korun. Výsledky 
za loňský rok budou teprve 
zveřejněny. /čtk/ 

www.E15.cz | 5 |

Za téměř 

1,2 
miliardy  

korun prodá kanadská 
dcera skupiny ropný  

terminál.

Lama Energy prodá kanadský terminál 

Dopravní stavby brzdí 
jejich celková nepřiprave-
nost a nikoli pouze potíže 
s dokumentacemi EIA, říká 
ministr životního prostředí 
Richard Brabec. 

 Kolika dopravních 
staveb se problém s ne-
platným stanoviskem 
EIA týká? Naposledy jsem 
zaznamenal číslo 98. 
Ano, to na první pohled 
může vypadat jako velké 
číslo. Ale v mnoha přípa-
dech nejsou ty stavby vůbec 
připravené nikoli kvůli 
EIA, nýbrž z jiných důvodů. 
Například nemají územní 
rozhodnutí nebo je územní 
rozhodnutí už neplatné 
nebo nemají vykoupené 
pozemky, chybí archeolo-
gický průzkum a tak dále. 
Tedy mávání s nejrůzněj-
šími čísly a tím, že stavby 
jsou ohroženy kvůli EIA, je 
trochu demagogie. Podle 
mých informací se odklad 
pro letošní sezonu týká 
možná jediné stavby, příští 
rok maximálně deseti. 

 Takže je stále čas dát to 
do pořádku? 
Rozhodně ano, i v kontextu 
toho, že některé stavby se 
připravovaly bez výsledků 
dvacet let. Je to problém 
z minulosti. Hysterie je ale 
zbytečná, reálný dopad na 
stavební sezonu 2016 je mi-
nimální. Mám podezření, že 
dlouhodobou neschopnost 
připravit stavbu nyní může 
někdo chtít svádět na zasta-
ralou dokumentaci EIA. 

 Přesto, neohrozila 
vaše novela zákona o EIA 
financování projektů? Ne-
měla pamatovat na staré 
dokumentace? 
To tvrdí někteří kolego-
vé v parlamentu a je to 
kolosální nesmysl. Je to 
přesně naopak. Bez novely 
zákona by už nebyly finan-
covatelné žádné stavby. 
Uvědomme si zásadní věc: 
my chceme a používáme 
na výstavbu peníze cizích 
daňových poplatníků. Ti 
drží šrajtofli a stanovují 
podmínky, za kterých sem 
peníze pošlou. A Česká 
republika konečně v roce 
2015 po deseti letech nečin-
nosti našich předchůdců 
dostala do souladu svoji 
legislativu EIA s legislati-
vou evropskou. Bez toho 
by nebyly proplacené ani 
staré ani nové operační 
programy. Díky novele měl 
stavební byznys tak úspěš-
nou loňskou sezonu. 

 Problémem jsou hlavně 
projekty, které mají doku-
mentaci EIA podle zákona 
z roku 1992. Dá se u nich 
něco zachránit, nebo 
budou muset projít novým 
procesem? 
Průběžně vedeme jednání, 
a to s nejvyšším politickým 
krytím. Problém je ale ten, 
že komise byla dlouho Čes-
kem obelhávána, dlouho 
jí bylo něco bez výsledku 
slibováno. Přesto věřím, 
že se nám nakonec podaří 
unii u 10 staveb za zhruba 
65 miliard přesvědčit. /sin/ 

brabec: ohrožena 
je jedna stavba

Vláda chystá novelu, 
která má umožnit 
rychlé schválení  
11 klíčových staveb.

Jan Šindelář

Českým vyjednávačům 
v Bruselu se zatím nedaří 
dotlačit Evropskou komisi 
k dalším ústupkům v otázce 
vlivu staveb na životní pro-
středí (EIA). Stát loni schvá-
lil novelu zákona o EIA 
s desetiletým zpožděním, 
čímž se ve vzduchoprázd-
nu ocitly stovky projektů, 

jejichž posudek byl dělán 
podle starých zákonů. 

Problémové skupiny 
projektů jsou v zásadě dvě. 
U chystaných staveb s po-
sudky podle zákona z roku 
2001 je situace snazší. 
Ministerstvo životního 
prostředí v Bruselu dojed-
nalo, že investoři nemusejí 
dělat novou dokumentaci 
EIA. Pouze předloží starou, 
úředníci ji posoudí a dodají 
jí novou platnost, takzvaně 
ji zezávazní. 

To ale neplatí pro projek-
ty, jejichž zelené posudky 
odpovídají ještě staršímu 

zákonu z roku 1992. Těch je 
zhruba sto za 130 miliard. 
Jakékoliv jejich krátké 
„zezávazňování“ Brusel 
odmítl. Vláda proto včera ve 
sněmovně představila plán 
na novelu zákona, podle kte-
ré by rychlejším procesem 
prošlo alespoň jedenáct 
klíčových staveb za zhruba  
60 miliard. Samotná novela 
ale nestačí, i k ní budou 
muset získat čeští politici 
souhlas Evropské komise, 
který není zdaleka jistý. 
Naopak evropští úředníci se 
návrhům dosud zarputile 
brání.

brusel v otázce EIA  
dál ustupovat nechce

LEtos sE nEkopnE. Zachránit starý posudek k vlivu na přírodu chce stát u stavby na čtvrtém 
koridoru Sudoměřice–Votice, kde se mělo začít už letos stavět. Dále jde třeba o dálnice D3, D11, 
D35 nebo pražský okruh.

Fo
to

 č
tk



| 6 | trhy & světová ekonomika

n České spořitelně 
i Komerční bance 
propadl čtvrtletní 
zisk, a to až na úroveň 
krizového roku 2009.

Jaroslav Bukovský

Začátek roku nebyl pro 
hlavní hráče domácího 
bankovního byznysu zrovna 
vstřícný. Česká spořitelna 
i Komerční banka, tedy dva 
ze tří největších českých pe-

něžních ústavů, totiž během 
prvního čtvrtletí vydělaly 
nejméně peněz od vrchol-
ných let finanční krize. Jen 
oproti loňsku klesl zisk 
spořitelny o osm procent na 
3,4 miliardy korun, v případě 
Komerční banky výdělek 
propadl dokonce dvojnásob-
ným tempem na 2,9 miliardy.

„Na poklesu čistého zisku 
se významně podílí sníže-
ný čistý zisk z obchodních 
operací,“ uvedla po oznáme-
ní nejnižšího zisku od roku 
2010 spořitelna. Povinné 

odvody do fondů pro řešení 
krize a pojištění vkladů 
naopak uvedla jako rozhodu-
jící důvod propadu byznysu 
Komerční banka, jejíž zisk 
poprvé po sedmi letech klesl 
pod tři miliardy.

„K poklesu zisků bank 
obecně přispívá silná konku-
rence jak mezi bankami, tak 
i ze strany nebankovních sub-
jektů a náklady na zavádění 
regulačních opatření. Zis-
kovost českého bankovního 
sektoru je nicméně v meziná-
rodním měřítku stále vysoce 

nadprůměrná,“ uvádí hlavní 
ekonomka České bankovní 
asociace Eva Zamrazilová.

Nejslabší kvartál českých 
bank za poslední léta potvr-
zují i předběžná data České 
národní banky. Tuzemské 
banky podle nich vydělaly 
13,5 miliardy korun, tedy 
nejméně za posledních šest 
let. „Mírný pokles zisku jde 
na vrub stále klesajících 
úrokových marží a výnosů 
z poplatků,“ soudí analytik 
Cyrrusu Marek Hatlapatka. 
Podle něho budou hubenější 

výdělky v českém bankov-
nictví příznačné i pro zbytek 
roku.

Ve srovnání s rekordním 
rokem 2012 jsou zisky lídrů 
bankovního trhu o desít-
ky procent níže. Zatímco 
Komerční banka tehdy 
v prvním čtvrtletí vydělala 
o pětinu více než letos, zisk 
České spořitelny byl tehdy 
vyšší dokonce o třetinu. 
„Snížená ziskovost bank je 
projevem nového normálu 
v bankovnictví globálně,“ 
dodává Zamrazilová. 

Byznys velkých bank se vrátil do let krize

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,585

Čína 1 3,609

Dánsko 1 3,633

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,598

Japonsko 100 22,041

Kanada 1 18,417

Maďarsko 100 8,647

Norsko 1 2,894

Polsko 1 6,152

Rusko 100 35,598

Švédsko 1 2,918

Švýcarsko 1 24,589

Turecko 1 8,213

USA 1 23,457

Velká Británie 1 34,092

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 4. 5. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 65,50 -1,13

ČEZ 442,00 0,94

Erste Bank 649,00 -2,82

Fortuna 88,40 0,45

Kofola 418,50 -0,10

KB 4735,00 -0,92

NWR 0,07 -30,00

O2 CR 234,60 -2,45

Pegas 800,70 -2,35

Philip Mor. ČR 12 222,00 -1,82

PLG 205,20 -0,87

TMR 640,00 0,00

Unipetrol 188,00 -0,48

VIG 519,00 -0,76

Celkový objem (v tisících korun) 861 326,05

Akcie na pražské burze 4. 5. 2016 

vedení Evropské banky 
pro obnovu a rozvoj (EBRD) 
schválilo převzetí 15pro-
centního podílu v maďarské 
divizi rakouské bankovní 
skupiny Erste Group. Podpis 
dohody s maďarskou vládou 
čeká EBRD po dokončení 
vzájemných jednání ještě 
v tomto čtvrtletí, sdělil mluvčí 
mezinárodní rozvojové banky 
se sídlem v Londýně. Stejný 
podíl jako EBRD má v Erste 
Bank podle dohody převzít 
i Budapešť. Rakouská Erste 
Group patří k předním finanč-
ním institucím působícím ve 
východní části Evropské unie. 
Společnost má pracoviště 
v sedmi zemích včetně České 
republiky, kde ovládá Českou 
spořitelnu. 

EBRD PRoNiKá Do ERStE
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Burza cenných papírů 
Praha rozhodla o pozasta-
vení obchodování s emisí 
akcií NWR na základě včera 
doručené žádosti emitenta. 
Obchodování je pozasta-
veno dnešním počátkem 
obchodování až do odvolání. 
NWR je vlastníkem uhelné 
společnosti OKD. Během 
pozastavení obchodování 
na regulovaném trhu budou 
mít vlastníci akcií stále mož-
nost převádět akcie NWR 
mimo regulovaný trh organi-
zovaný pražskou burzou.

Na londýnské burze už 
bylo obchodování s akciemi 

NWR pozastaveno včera. 
Na pražském akciovém trhu 
její akcie propadly o třicet 
procent na sedm haléřů. 
Cenné papíry reagovaly na 
vývoj v OKD. Společnost 
v úterý podala k soudu sama 
na sebe insolvenční návrh. 

Podle agentury Reuters 
bude pravděpodobným 
dopadem insolvence OKD 
to, že zbytek skupiny NWR 
bude řádně rozpuštěn nebo 
rozdělen, a pokud se tak 
stane, lze očekávat mini-
mální nebo nulové výnosy 
pro akcionáře NWR. /čtk/
 sledujte e15.cz

s akciemi nWr 
se už neobchoduje

adidas prodá 
divizi golfu
Německý výrobce sportov-
ního oblečení a obuvi Adidas 
hledá kupce pro svoji hlavní 
golfovou značku TaylorMa-
de, která se potýká s problé-
my kvůli ztrátě popularity 
tohoto sportu. Po prodeji se 
chce Adidas zaměřit na své 
hlavní značky. Podle ana-
lytiků by z prodeje golfové 
divize mohl získat nejméně 
270 milionů eur.  Adidas již 
dříve uvedl, že chce pro-
dat také své menší golfové 
značky Adams a Ashworth. 
Loni v srpnu pak pověřil in-
vestiční banku Guggenheim 
Partners, aby prozkoumala 
strategické možnosti jeho 
golfového podnikání. /čtk/
 více e15.cz



n Nedostatek vody 
dnes trápí více než 
polovinu obyvatel ze- 
mě. Zatím nejde o ho- 
lé přežití, ale ekono-
mický růst už pozna-
menán být může.

Zvyšující se nedostatek 
vody by mohl připravit regi-
ony, jako jsou Blízký východ 
či sever Afriky, během 35 let 
o šest procent ekonomic-
kého růstu. Podle studie 
Světové banky (SB) budou 
do roku 2050 mít problémy 
i místa, která mají vody 
dnes dostatek. Rostoucí 
a bohatnoucí populace totiž 
bude klást stále větší náro-
ky na mizející zásoby.

Situace může být podle 
banky ještě zhoršena roz-
sáhlým suchem a dalšími 
vlivy klimatických změn. 

To může vést ke zdražování 
potravit, nepokojům až 
k ozbrojeným konfliktům.

Šéf instituce Jim Yong Kim 
dodává, že studie ukazuje, 
že vlády musejí s vodním 
bohatstvím lépe hospodařit. 
„Nedostatek vody je největší 
hrozbou pro ekonomický 
růst a stabilitu ve světě. 
Změny klimatu ho činí ještě 
palčivějším,“ uvedl Kim. 
„Studie ukazuje, že pokud se 
vlády nenaučí s vodou lépe 
hospodařit, rozsáhlé regiony 
s početným obyvatelstvem 
budou prožívat dlouhá ob-
dobí s negativním hospodář-
ským růstem.“

S nedostatkem vody se 
potýkají rozsáhlé oblasti již 
nyní. Jde o celou jižní Asii, 
Blízký východ či severní 
Afriku. V těchto regionech 
přitom žijí čtyři miliardy 
lidí, více než polovina světo-
vé populace. /pez/

sB: Úbytek vody 
brzdí ekonomický růst
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time Warner

Zisk a tržby americké mediální 
společnosti v prvním čtvrtletí 
vzrostly. Přispěly k tomu zejmé- 
na zvýšené výnosy televizních 
sítí Turner Broadcasting a HBO. 
Čistý zisk se v meziročním srov- 
nání zvýšil o čtvrtinu na 1,21 mi- 
liardy dolarů, celkové výnosy 
skupiny stouply o 2,5 procenta 
na 7,31 miliardy dolarů.

siemens

Německému průmyslovému 
koncernu klesl ve fiskálním 
druhém čtvrtletí čistý zisk 
o 63 procent na 1,44 miliardy 
eur. Důvodem byl vysoký 
mimořádný zisk z prodeje 
majetku, který společnost 
zaúčtovala ve srovnatelném 
období loňského roku. Příjmy 
i nové objednávky firmy naopak 
rostly a čistý zisk překonal 
očekávání analytiků. Mimořádný 
zisk vykázal z prodeje některých 
svých aktivit ve výši tři miliardy 
eur. Analytici očekávali, že firma 
vykáže ve druhém čtvrtletí čistý 
zisk 1,1 miliardy eur. /čtk/

Výsledky

2. – 4. září 2016
Lipno nad Vltavou

Závod,  
co tu ještě  
nebyl

www.gigathlon.com

•	 5 disciplín
•	 3 kategorie 
•	 2 závodní dny
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Balada 
o mrtvé kočce
Žargon obchodníků na Wall 
Street zná jeden zajímavý po-
jem – dead cat bounce neboli 
odraz mrtvé kočky. Toto rčení 
s nadsázkou hovoří o tom, že 
i mrtvá kočka se odrazí od 
země, pokud padá z dostateč-
ně velké výšky. Něco podob-
ného totiž platí pro klesající 
akcie na burze.

Učebnicovým příkladem jsou 
akcie společnosti NWR. Firma 
už je prakticky mrtvá (řeč je 
o předlužené NWR, dcera OKD 
zřejmě v nějaké podobě přežije) 
a akcie mají za sebou prudký 
pokles. Na burzu byly akcie 
uvedeny v roce 2008 po 425 ko- 
runách za kus a zprvu silně 
rostly. Světová finanční krize 

byla těžkou ranou, ale ještě 
v roce 2011 se jich šlo zbavit za 
více než 300 korun. Následný 
pád na lednových šest haléřů 
se nechvalně zapsal do dějin 
pražské burzy. Akcionáři přišli 
o 99,99 procenta své investice.

Pak ale přišel odraz, když 
během dvou měsíců se cena 
ztrojnásobila. Kdo měl šťast-
nou ruku, mohl letos na NWR 
vydělat 150 procent dokonce 
během jediného dne (rozdíl 
mezi nejvyšší a nejnižší cenou 
dne 4. března). Přesto muselo 
být všem jasné, že budoucnost 
firmy je černější než její uhlí.

V posledních dnech nabralo 
dění okolo NWR na obrátkách. 
OKD se poslaly do insolvence, 
bylo pozastaveno obchodování 
s akciemi NWR a samotná 
firma uznala, že jejím akcio-
nářům zůstane jen minimální 
částka anebo vůbec nic. Mrtvá 
kočka pražské burzy tedy spad-
la až na dno. A už se nezvedne. 

Autor je analytikem 
Economic & Strategy Research Invest-
ment Banking

Z parketu

Josef Němý
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n Zatímco republikán 
Trump v primár-
kách v Indianě slavil, 
Hillary Clintonová 
nečekaně podlehla 
stranickému rivalovi 
Sandersovi.

Zdeněk Pečený 
Od našeho zpravodaje

Donald Trump v noci na vče-
rejšek s přehledem vyhrál re-
publikánské primárky ve státě 
Indiana. Trumpův náskok 
17 procentních bodů nakonec 
přinutil jeho soka texaského 
senátora Teda Cruze k odstou-
pení z kampaně. Otázka, zda 
Trumpův poslední, byť zcela 
neškodný, soupeř v primár-
kách John Kasich neučiní 
totéž, pak visela ve vzduchu 
celý následující den. 

Demokratické primárky 
ve stejném státě vyhrál pře-
kvapivě s několikabodovým 
náskokem Bernie Sanders. 
Díky principu dělení hlasů 

Cruz uvolnil Trumpovi cestu

v demokratických primár-
kách se mu ale snížit náskok 
Clintonové příliš nepodařilo.

Trumpům tábor nyní 
doufá v příliv podpory od 
republikánských politiků. 
Veřejná Trumpova podpora 
ze strany republikánského 

establishmentu dosud výraz-
ně zaostávala za přízní, jíž se 
newyorskému byznysmeno-
vi dostávalo od voličů.  
Z 31 republikánských guver-
nérů ho zatím podpořili jen 
tři. S odstoupivším Cruzem 
ale tlak na lídry strany pod-

pořit dominujícího uchazeče 
o republikánskou nominaci 
do boje o Bílý dům, poroste.

Některá média už infor-
movala, že Trumpa podpoří 
republikánský senátor 
a neúspěšný prezidentský 
kandidát z roku 2008 John 

McKain. Ten se ale proti 
informaci ohradil. Prý řekl 
jen to, že podpoří konečného 
republikánského kandidáta, 
a pokud jím bude Trump, 
pak podpoří Trumpa. Zatím 
se za realitního magnáta ale 
postavit nechce.

Během indianských 
primárek obrátil i dlouhole-
tý republikánský činovník 
Ed Collins, který pomohl 
Ronaldu Reaganovi vyhrát 
jeho druhý mandát v roce 
1984. „Je na čase, abychom se 
sjednotili, a já udělám svůj 
díl,“ citovala CNN Collinse. 
„Nebudu dělat mrtvého 
brouka. Chci porazit Hillary 
Clintonovou a nechci, aby-
chom ztratili Senát.“

Trump, který svoji kampaň 
zatím stavěl na tvrdé kritice 
politických poměrů ve Wa-
shingtonu, si přitom z dosa-
vadní mizivé podpory strany, 
za kterou chce kandidovat, 
těžkou hlavu nedělá. Naopak. 
Odpor Washingtonu ke své 
nominaci využívá ve svůj 
prospěch.  Sledujte E15.cz

n Téměř deset let trva-
jící ekonomická rece-
se Portorika vyhání 
obyvatele amerického 
teritoria na Floridu 
i do Dominikánské 
republiky.

Podle posledních statistik 
přichází Portoriko, jež je 
americkým teritoriem, ročně 
o dvě procenta populace. 
V roce 2014 se z karibského 
ostrova odstěhovalo 84 tisíc 
obyvatel zatímco se přistěho-
valo jen necelých 20 tisíc. 

Exodus Portorikánců 
navíc v posledních týdnech 
kvůli eskalující finanční krizi 
výrazně zmohutněl. „Všichni 
moji bratranci a sestřenice 
utekli do Miami. V Portoriku 
není práce,“ říká losangele-
ský podnikatel Alvin Gross, 
který se v Portoriku naro-
dil. To CNN potvrdil také 
demograf Raul Figueroa: „Je 
to hlavně ekonomický faktor, 
který nutí Portorikánce 

Portorikánci utíkají před krizí 
opustit svou zemi.“ V pa-
desátých letech minulého 
století podle Figueroy Por-
torikánci odcházeli do New 
Yorku, posledních deset let 
je to především Florida.

Kontinentální Spojené 
státy ale nejsou jedinou 
cílovou zemí Portorikánců. 
Řada z nich našla útočiště 
v sousední Dominikánské re-
publice, která má podstatně 
rozvinutěšjí turistický ruch 
než Portoriko. Právě v něm 
najdou Portorikánci plynule 
ovládající angličtinu snadné 
uplatnění.

Ještě donedávna přitom 
Dominikánci mířili za lep-
ším životem právě do Porto-
rika. „Bylo velmi neobvyklé, 
aby sem přišel Portorikánec 
a chtěl pracovní povolení,“ 
řekl pro Fox News Latino 
Franklin Grullon, domini-
kánský konzul v hlavním 
městě Portorika San Juanu. 
„Žádostí o různé typy víz 
výrazně přibylo a myslím, 
že trend bude pokračovat 
i nadále.“ /pez/

Pašeráci lidí vydělali 
loni až šest miliard eur

Zločinecké organizace si 
v loňském roce pašováním 
migrantů do Evropy vy-
dělaly až šest miliard eur. 
Šéf evropského policej-
ního úřadu Europol Rob 
Wainwright upozornil, že 
služby pašeráků využilo 
90 procent migrantů, kteří 
se na kontinent dostali. 
Pašování lidí se podle 
něj loni stalo nejrychleji 
rostoucím zločineckým 
odvětvím.

Kreml odmítá další 
zprávu o palbě na letoun
Kreml zpochybňuje hod-
nověrnost zprávy skupiny 
investigativních žurnalis-
tů Bellingcat. Ta tvrdí, že 
vypátrala viníky předloň-
ského sestřelení malajsij-
ského civilního letounu na 
východní Ukrajině, a to až 
ke konkrétnímu odpalo-
vacímu zařízení protileta-
dlových raket Buk ruské 
armády. /čtk/

Krátce

noSTalgiE. Proslulé bary v portorické metropoli San Juan mají 
své lepší časy dávno za sebou. Ani turisté, ani místní už je nevyhle-
dávájí. I pózováním pro fotografy prosakuje smutek a beznaděj.
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končímE. Cruz v Indianě oznámil konec své kampaně už ve chvíli, kdy byla sečtena sotva polovina 
hlasů. O to dřív mohl jeho volební štáb balit v tu chvíli už nepotřebné propriety. 
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Štěpán Bruner

Čína se rozhodla rázně vyře-
šit narůstající obavy z vývoje 
svého hospodářství. Namísto 
ekonomických opatření 
však Peking oprášil metodu 
prověřenou generacemi stra-
nických funkcionářů. „Cen- 
zoři, regulátoři akciového 
trhu a další úřady veřejně 
pohrozili analytikům a ko-
mentátorům, aby nepubliko-
vali názory, jež se rozcházejí 
s oficiálními ekonomickými 
prognózami,“ píše Wall 
Street Journal (WSJ). 

Čínská cenzura se dosud 
zaměřovala převážně na po-
litické disidenty. Po loňských 
propadech na akciových 
trzích a poklesu kurzu jüanu 
ale postihuje i ekonomy.
Již druhé varování obdržela 
například Lin Cchaj-i, hlavní 
ekonomka investiční banky 

Guotai Junan Securities, kte-
rá dlouhodobě upozorňuje 
na rostoucí zadlužení firem, 
hrozbu realitní bubliny 
a oslabování čínské měny. 
Podobného varování se do-
stalo i jednomu think tanku, 
píše WSJ. Výtka se týkala 
kritiky programu na snížení 
dluhu státních firem.

Úroveň cenzury v Číně od 
nástupu prezidenta Si Ťin- 
-pchinga posiluje. Na 
seznam blokovaných webů 
přibyla řada zahraničních 
médií. Nedávno například 
cenzoři mazali jakékoli 
zmínky o kauze Panama Pa-
pers. Na seznamu lidí ukrý-
vajících peníze do daňových 
rájů se objevilo i několik pří-
buzných čínského preziden-
ta, napsal web China Digital 
Times. Ze stejného důvodu 
Peking týden blokoval weby 
BBC a CNN.  Více E15.cz

Ekonomické neduhy 
léčí čína cenzurou  

PRAVIDELNÁ
PŘÍLOHA ČASOPISU

PRÁVĚ

 V PRODEJI

 S PŘÍLOHOU 

ZDARMA
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n Evropská komise 
otevřela cestu ke zru-
šení vízové povinnos-
ti pro turecké občany.

Pokud Ankara splní zbýva-
jící unijní podmínky, budou 
moci členské státy a Ev-
ropský parlament zrušit 
víza pro občany Turecka do 

června. Takové je včerej-
ší rozhodnutí Evropské 
komise. „Turecko učinilo po-
zoruhodný pokrok v plnění 
podmínek ke zrušení víz, 
obzvláště v posledních týd-
nech. Stále je však naléhavě 
nutné v práci pokračovat,“ 
řekl místopředseda komise 
Frans Timmermans.

Turky za jejich tempo 
plnění unijních podmínek 

ocenil i eurokomisař pro 
vnitro a migraci Dimitris 
Avramopulos. „S porozu-
měním toho, že všechna 
kritéria budou naléhavě 
splněna, se komise rozhodla 
navrhnout, aby Turecko 
bylo zařazeno na seznam 
bezvízových zemí,“ řekl 
Avramopulos.

Zpráva o pokroku v plnění 
podmínek, kterou včera 
komise přijala, obsahuje 
také opatření, která Turecko 
na své cestě za zrušením 
víz ještě musí učinit. Unie 
stanovila celkem 72 tech- 
nických podmínek, které 
Turecko musí před zru-
šením víz splnit. Zcela 
otevřených zůstává podle 
Timmermanse ještě pět 
z těchto kritérií. Jsou to boj 
proti korupci, ochrana dat, 
spolupráce soudů s unijními 
státy, spolupráce s Euro-
polem a protiteroristické 
zákony. /čtk/

Ek je pro zrušení víz Turkům

Současné pravidlo EU, že žádost o azyl řeší první země, kam 
uchazeč vstoupí, včera navrhla EK doplnit o krizový mechanismus 
přerozdělování do dalších států EU, spouštěný automaticky v přípa-
dě vysokého počtu žadatelů v některém členském státě. Země se 
budou moci ze systému dočasně vyplatit částkou 250 tisíc eur za 
jednoho odmítnutého žadatele. Zástupci visegrádské skupiny tento 
návrh komise odmítli. Maďaři jej označili za nepřípustný, Poláci 
si prý nejsou jisti, zda komise myslí návrh vážně, proti kvótám se 
znovu vyslovili i Slováci. Podle českého ministra zahraničí Lubomíra 
Zaorálka by komise neměla předkládat něco, co Evropu rozděluje.

Visegrád je stále 
proti kvótám



Hlavní konkurencí  
jsou studia v Německu, 
Maďarsku a nově i v Kanadě
n Česko zavedlo filmové pobídky pro 
zahraniční filmaře před šesti lety 
téměř jako poslední země v Evropské 
unii. Jejich poskytování bylo podle 
šéfa největších tuzemských studií 
na Barrandově Petra Tichého 
zásadním krokem pro český filmový 
průmysl. „Před šesti lety byl Barrandov 
poloprázdný. To se začalo měnit až 
v následujících letech. Zájem o natáčení 
je nyní dvojnásobný,“ říká šéf ateliérů 
s pětaosmdesátiletou tradicí.

Dušan Kütner

 Dokázal by český filmo-
vý trh využít i větší částku 
na státní pobídky pro 
filmaře, než je nynějších 
800 milionů ročně?
Zcela určitě. Osm set milio-
nů už je ale velmi zajímavá 
suma pro to, aby sem přichá-
zely střední a velké projekty. 
Velice důležité je, aby tato či 
případně vyšší částka byla 
k dispozici pravidelně a na 
delší období. Podle toho se 
budou producenti rozhodo-
vat a jezdit sem. Podstatné 
také je, aby se zjednodušil 
systém a bylo možné tyto 
peníze získat nahlášením 
projektu v průběhu celého 
roku. Pro zahraniční produ-
centy je velmi důležitý pocit 
stability, aby se nemuseli 
strachovat, zda v systému 
nedojdou peníze, nebo jestli 
dostanou plnou částku, kte-
rou jim země slibovala.

 Maďarsko či Francie 
v poslední době zvýšily 
pobídky a vracejí filma-
řům třicet procent toho, co 
v jejich zemích utratí. Bude 
muset přihodit i Česko, kde 
je to nyní dvacet procent?
V tuto chvíli to podle mne 
není prioritou. V prvé řadě 
bych se soustředil, aby bylo 

možné se průběžně hlá-
sit s projekty do systému. 
Pokud to bude fungovat, tak 
to bude nejlepší reklama pro 
pobídkový systém v Česku. 
Jsou dokonce i země, které 
mohou zvýšit pobídky klidně 
o dalších deset procentních 
bodů, a stejně se producent 
rozhodne tam nenatáčet. 
Faktorů je více než jen 
procenta. Velkou roli stále 
sehrává i to, jestli se vám 
hodí tamní lokace a jestli 
vám do projektu zapadá 
infrastruktura.

 I po zavedení pobídek 
v roce 2010 nemíří příliš do 
Česka projekty největších 
filmových studií a filmy, 
jako byly v minulosti Mis-
sion Impossible či James 
Bond. Co k tomu chybí?
Nepodceňoval bych pro-
jekty, které tady jsou, ať už 
od studií Fox, ABC nebo od 
Disneyho. Nejsou možná 
největší z největších, ale 
je otázka, jestli by sem za 
současné situace a možností 
na světovém filmovém trhu 
producenti velkofilmů vůbec 
chtěli přijít. K největším pro-
jektům nyní patří adaptace 
komiksů nebo fantasy – a ty 
jsou často spojeny s lokace-
mi a službami, které my ani 
nabídnout nemůžeme.

 Praha se mění. 
Zastavit provoz na 
ulici nebo dokonce 
na Karlově mostě je 
čím dál obtížnější. 
Je tady i více 
filmařů a tedy větší 
poptávka po využití 
zajímavých míst. Má 
to samozřejmě vliv 
i na jejich cenu.

| 10 | ROZHOVOR se šéfem studia Barrandov Petrem tichým

fo
to

 e
15

 a
nn

a 
va

ck
ov

á 
2x

 Se kterými zeměmi 
si Česko v lákání zahra-
ničních filmařů nejvíce 
konkuruje?
Dokonalou konkuren-
ci, která dokáže filmaře 
nadchnout, máme v ze-
mích v naší blízkosti, tedy 
v Německu a Maďarsku. 
V soutěži se Studiem 
Babelsberg jsme již o pár 
projektů přišli. Zcela stejná 
řevnivost je i mezi námi 
a Maďarskem.

Velkou konkurencí je 
ale v poslední době také 
například Kanada. Kvůli ní 
ztratilo Barrandov studio 
několik projektů, které zva-
žovaly příchod do Česka, a je 
to dáno i jejich systémem 
pobídek. V jejich případě 
jde o kombinaci pobídek 
státních, regionálních nebo 
dokonce i o významné po-
bídky pro postprodukci. To 
je možná budoucnost i pro 
Česko, která by měla být 
zvažována. Máme v Praze 
například i velmi kvalitní tri-
kové a postprodukční studio, 
společnost UPP. Soustředit 
se na možnosti využití těch-
to našich znalostí a doved-
ností považuji za mnohem 
důležitější pro budoucnost 
než vést nikde nekončící 
diskuze mezi některými eko-
nomy a filmovým průmys-
lem o smysluplnosti pobídek 
a jejich výši.

 Podle některých tvůrců 
je natáčení v Praze čím dál 
těžší i dražší. Máte stejný 
dojem?
Určitě ano. To vám ale řekne 
asi každá produkce, že to 
není jednoduché. Praha se 
mění. Před deseti pat-
nácti lety vypadala jinak. 
Zastavit provoz na ulici 
nebo dokonce na Karlově 
mostě je čím dál obtížnější. 
Je tady i více filmařů a tedy 
větší poptávka po využití 
zajímavých prostor a lokací. 
Má to samozřejmě vliv i na 
jejich cenu.

Druhá věc jsou pak 
rozpočty podobných filmů. 
Tyto velkofilmy mohou mít 
rozpočty v řádech miliard 
korun. Pokud by měly tak 
velké projekty do České re-
publiky přijíždět, nemohl by 
ani nynější obnos peněz na 
pobídky, 800 milionů korun, 
stačit. Právě v tom může být 
tato částka velmi limitující. 
Můžeme zvýšit pobídky na 
30 procent, ale když bude 
k dispozici osm set milionů 
korun, velkým producentům 
to asi nebude dávat příliš 
logiku, aby sem přicházeli 
s těmi největšími a nejdraž-
šími projekty.



 Když jsem před lety 
studoval a pracoval 
v Austrálii, v Praze 
vznikl jihokorejský 
televizní seriál, 
v němž šlo o nějaký 
milostný příběh. 
Pamatuji si, jak 
spousta mých 
spolužáků z Asie 
o Praze básnila, 
právě v souvislosti 
se záběry z tohoto 
seriálu.
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Absolvoval 
obor 
produkce 
a televizního 
a filmového 
managementu 
na Griffith University v Austrálii 
(2005). Předtím i poté prošel 
řadou pozic v médiích, 
působil jako zahraniční 
korespondent či reportér 
a moderátor hlavních zpráv 
na Primě. V Barrandov Studio 
působí od roku 2009, nejprve 
jako šéf mezinárodních 
a televizních projektů, 
poté na pozici obchodního 
ředitele a místopředsedy 
představenstva. Šéfem 
filmových ateliérů je od 
října 2012.

Petr  
Tichý (45)

 Takže by mělo natáčení 
na Pražském hradě či na 
Karlově mostě zlevnit?
Nejde jen o zlevnění, ale 
i o to umožnit a zlepšit 
možnosti natáčení v Pra-
ze obecně. Je to spojeno 
s některými nepříjemnými 
věcmi, jako jsou například 
zábory ulic, které pro na-
táčení potřebujete. Domní-
vám se ale, že se to většině 
měst jak ekonomicky, 
tak i z hlediska možného 
nárůstu cestovního ruchu 
i dost vyplácí.

Cena je samozřejmě pro 
všechny producenty důležitá 
a hlavně se nesmí v průběhu 
natáčení měnit. Pro zahra-
niční producenty je velmi 
důležité, aby ceny byly jasné 
a producenti neměli pocit, že 
zde dochází k nějakým ma-
chinacím. Osobně si myslím, 
že Praha bude muset napříš-
tě trochu více zapracovat na 
tom, aby zase začala být pro 
filmaře lukrativnější, a to 
třeba i cenově.

 Investici přímo do ate-
liérů nechystáte? Přece jen 
některé jsou ještě dřevěné 
z doby první republiky?

období budou pobídky zase 
smeteny ze stolu a budou 
považovány za nevýhodné.

Osobně jsem zažil po svém 
nástupu do firmy v roce 2009 
těžké období bez filmových 
projektů. Barrandov byl té-
měř prázdný a téměř jediné, 
co se dalo v té době přilákat, 
bylo natáčení reklam, které 
nejsou na existenci pobídky 
nijak závislé.

 Jakou roli pro vás hraje 
tuzemský televizní trh?
Jeho oživení pro nás bylo 
a je také důležité. Snaží-
me se například vyhovět 
právě i projektům, jako jsou 
StarDance České televize 
či Hlas ČeskoSlovenska 
televize Nova. I když musím 
s povzdechem konstatovat, 
že tento typ oživení výroby 
– a mám na mysli především 
seriálovou výrobu – se pak 
stává nepříjemnou ve ztrátě 
potenciálních kádrů lidí, 
které bychom potřebovali 
pro servis zahraničních pro-
jektů. Čím více se bude tele-
vizní trh oživovat, tím větší 
bude poptávka po lidech, 
které bychom potřebovali do 
štábů.

 V poslední době začaly 
v Česku natáčet jihokorej-
ské nebo čínské produkce. 
Dá se říct, že nás konečně 
objevily?
To je přesně perfektní způsob 
propagace Česka a turismu. 
Když jsem před lety studo-
val a pracoval v Austrálii, 
v Praze vznikl jihokorejský 
televizní seriál, v němž šlo 
o nějaký milostný příběh. Pa-
matuji si, jak spousta mých 
spolužáků z Asie o Praze 
básnila právě v souvislosti 
se záběry z tohoto seriálu. 
Mně to tehdy dokonce také 
pomohlo v cestování z Aus-
trálie do Česka. Myslím, že 
krátce po úspěchu seriálu 
byla zřízená i přímá letecká 
linka mezi Soulem a Prahou. 
Množství jihokorejských 
turistů, kteří do Prahy přijeli 
právě kvůli tomu seriálu, 
bylo určitě vysoké.

Očekávám, že podobné to 
bude i u čínských produkcí. 
Pokud tady budou vznikat 
a budou se Číňanům líbit, ani 
si nedokážu představit, co 
to pro turistický ruch může 
znamenat. A o tom, že čínští 
turisté jsou schopni utrácet, 
nemám pochyb. Myslím, že 

i tohle jasně dokazuje, že mají 
filmové pobídky ekonomický 
význam. Jsou na ně napojeny 
další věci spojené s turistic-
kým ruchem a dalšími obory. 
A musím velmi ocenit, že 
význam filmových pobídek 
chápe i většina politiků.

Smysl to bude dávat ve chví-
li, kdy bude do Česka i nadále 
přicházet stále větší počet 
projektů a budeme mít pocit 
politické stability. Právě ta 
nám může filmové pobídky 
alespoň na určitou dobu 
garantovat. Těžko investovat 
stovky milionů do výstavby 
nového ateliéru, kdybychom 
věděli, že v nějakém krátkém 



Máme brzdy. 
Trochu jim 
důvěřujme
Nechybělo moc a poslanci 
by se na řádné sněmovní 
schůzi s vážnými tvářemi 
bavili o vypsání referenda 
o vystoupení Česka z EU. 
To zní dramaticky. Jak se to 
přihodilo? To už zase tak 
dramatické není. Vládní 
koalice má ve sněmovně 
pohodlnou většinu a opozice 
si dlouhodobě stěžovala, že 
její legislativní návrhy se 
nedostanou ani do programů 
schůzí. Časem proto vznikla 
jakási nepsaná dohoda, 
podle níž se před zahájením 
schůze poradí předsedové 
všech poslaneckých klubů, 
vyberou některé opoziční ná-
vrhy a ty do programu zařadí 
v rámci takzvaného „opo-
zičního okénka“. Hodnocení 
této praxe nechme stranou, 
podstatné je, že v úterý 
padla volba mimo jiné také 
na návrh Úsvitu, který chtěl 
jednat o ústavním zákonu, 
jímž by se vypsalo právě 
referendum o „czexitu“. 
A tak jej poslanci včetně 
46 koaličních do programu 
schůze zařadili.

A začaly se dít věci pře-
devším na bezprostředně 
reagujících sociálních sítích, 
ale smlsli si i představitelé 
TOP 09 či někteří ministři, 
například Martin Stropnický, 
který hlasoval proti. Bouř-
livá reakce nakonec vedla 
k tomu, že včera ráno po-
slanci bod z programu zase 
vyřadili. Fakticky se tedy 
nestalo nic, ale úplně bez 
významu zase tato taškařice 
nebyla. 

Především se opět ukáza-
lo, jak zjitřená nálada dnes 
ve veřejném prostoru panu-
je. Je třeba ještě jednou zdů-
raznit, že šlo o zařazení bodu 

na program schůze. To ani 
zdaleka neznamená, že by 
se návrh Úsvitu dostal přes 
první čtení, natož někam 
dál. Znamená to jenom to, že 
pokud by bod na programu 
zůstal, poslanci by si užili 
jednu z chvilek slávy, nepo-
chybně předlouhou schůzi 
s ohnivou debatou za velké 
pozornosti médií. Šance, že 
by zákon o takovém nesmys-
lu, nota bene zákon ústavní, 

prošel, je zatím pořád ještě 
nulová. Přesto zněla slova 
o zrádcích demokracie a za-
tahování země na Východ. To 
mluvíme o straně odpůrců 
návrhu. V Úsvitu a okolí zase 
těch pár hodin bouchalo 
šampaňské, jako už bychom 
udělali z osmadvacítky 
sedmadvacítku.

Vypjatost veřejné debaty 
svědčí o určité nedůvěře 
v současné, platné a připra-
vené ústavní brzdy a v to, 
že dokážou udržet nezpo-
chybnitelný nárůst popu-
listických, autoritářských 
a oligarchických tendencí 
v dnešní politice. Jistě je 
třeba na rizika upozorňovat. 
A pokud by v dnešní době 
byla skutečně reálná šance 
vypsat referendum o od-
chodu z EU, pak by o riziko 
pro zemi šlo. Ale tak daleko 
zdaleka nejsme. Od toho, aby 
se v ní vedly ohnivé debaty, 
byťsi o nesmyslech, sněmov-
nu máme. V tomto případě 
dokonce zafungovala u po-
slanců už jakási legislativní 
autocenzura. Kdyby na ní 
nedošlo, je tu pořád trojí 
čtení zákona ve sněmovně, 
Senát a prezidentův podpis, 
nemluvě o výsledku případ-
ného referenda. To je spous-
ta překážek. Je dobře, že tam 
jsou a stojí za to o nich vědět. 
A trochu jim důvěřovat. Už 
proto, abychom si mohli 
šetřit vypjatou rétoriku na 
chvíle, v nichž půjde opravdu 
do tuhého a brzdy už třeba 
budou ošoupané. 

Komentář

Martin Čaban

Od toho, aby se v ní 
vedly dlouhé a často 
ohnivé debaty, byťsi 
klidně o nesmyslech, 
sněmovnu přece 
máme.

| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Nevím, jesli mě má Ted Cruz 
rád, ale je to sakra soupeř. Je to 
tvrdý, chytrý chlap,

řekl uchazeč o republikánskou 
prezidentskou nominaci 
Donald Trump
str. 8
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Velká důchodová jízda
Ne že by si důchodci nezasloužili vyšší penze. V Česku 
nejsou zrovna horentní, průměrný důchod je o něco málo 
vyšší než 11 tisíc korun. A letošní přidání celých čtyřiceti 
kaček penzisté právem brali jako výsměch. Vyplacení 
mimořádného příspěvku už politikům image o moc nevy-
lepšilo. Sobotkův kabinet to ví a rozhodl se, že podobnou 
situaci už nepřipustí. Díky pohodlné většině, s níž vládne, 
si nadělil novou pravomoc. Penze se od příštího roku 
budou zvedat tak, jak rozhodnou ministři. 

Není to zase taková novinka, už to tady bylo. Změnily se 
ale kulisy. Politické strany odstartovaly kampaň před 
podzimními krajskými volbami a z kampaně prakticky 
nevyjdou až do roku 2027. To je nejbližší rok, v němž se 
nebudou konat žádné volby. Tedy pokud se mezitím nesta-
ne něco mimořádného. Pokušení získat přízeň důchodců 
bude veliké, převeliké. Už teď jsou jich na tři miliony 
a jejich řady, jak napovídá demografie, se budou rychle 
rozšiřovat. Z toho může být pořádná populistická jízda.
 Jana Havligerová



n BMW oficiálně 
představilo novou ver-
zi modelu i3, která se 
může pochlubit lep-
šími akumulátory. To 
v praxi znamená jedi-
né – malý mnichovský 
vůz nově zvládne na 
jedno nabití výrazně 
větší porci kilometrů. 

Lukáš Dittrich 

Novinka nese označení 
BMW i3 (94 Ah) a používá 
akumulátory s kapacitou  

33 kWh, přičemž rozměry 
akumulátorů jako takových 
se nijak nezměnily. 
Podle standardů 
NEDC zvládne 
tento elektro-
mobil dojezd 
až 300 kilo-
metrů. Jen 
pro srovnání, 
tabulková 
hodnota do-
savadní verze 
je 190 kilometrů. 
BMW uvádí, že 
v praxi i za špatného 
počasí a při zcela normálním 
jízdním stylu ujede novinka 
minimálně 200 kilometrů. 

Zájemci si budou moci 
vylepšené BMW i3 pořídit 

od letošního léta, při-
čemž původní ver-

ze (60 Ah) v na-
bídce zůstane 
i nadále. Jak 
pro BMW i3 
se slabšími 
akumulátory, 
tak pro novou 

verzi bude 
navíc možné 

dokoupit motor 
fungující jako 

generátor elektrické 
energie. Výkonové parame-
try zůstávají pro obě verze 
baterií shodné.

 www.e15.cz | 13 |autorevue
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BmW i3 s novými 
bateriemi ujede  
až 300 kilometrů

Lukáš Dittrich 

Po Volvu XC90 nové 
generace, které dorazilo 
na český trh minulý rok, 
aktuálně přichází další 
dva nové modely. Včera se 
v České republice oficiálně 
představil velký sedan S90 
a kombi V90. Ještě letos se 
pak dočkáme oplastova-
ného provedení V90 Cross 
Country.

Volva S90 a V90 taktéž 
využívají modulární plat-
formu SPA, takže nepřekva-
pí, že technika těchto dvou 
nováčků je velmi podobná 
tomu, s čím přišla minulý 
rok XC90. Některé novinky 
se ale přece jen najdou. 
Například naftový motor 
D5 nabídne technologii 
PowerPulse, kterou švédské 
SUV zatím nemá.

Jde v podstatě o zásobník 
stlačeného vzduchu, který 
je v případě potřeby pouš-
těn do výfukového potrubí, 
a tím dochází k rychlejšímu 
roztočení turbodmychadla. 

Výsledkem má být lepší 
reakce na plyn, přičemž 
v praxi je údajně rozdíl hod-
ně výrazný. Snad se budeme 
moci přesvědčit v testu.

Volvo V90 začíná na 
českém trhu s cenou od 
1 106 400 korun, S90 vyjde 
minimálně na 1 039 400 ko- 
run. Hybridní verze pro-
zatím k dispozici nejsou, 
dorazit by měly až začát-
kem příštího roku. Špatnou 
zprávou pro případné 
zájemce o sedan budiž 
fakt, že do České republiky 
letos zamíří pouze dvacet 
exemplářů.  
 Více na autoreVue.cz

elektroauta musí mít dojezd 500 kilometrů 
a nabíjení 15 minut, myslí si VW 

 I za špatného počasí  
a při zcela normálním 

jízdním stylu ujede  
novinka minimálně 

 200 
kilometrů.

Volkswagen si stanovil 
poměrně ambiciózní cíl, jak 
dostat elektrická auta mezi 
širší veřejnost. Podle automo-
bilky totiž trpí elektromobily 
především na vysokou cenu, 
omezený dojezd a hlavně veli-
ce dlouhé nabíjení, takže jsou 

nyní dostupné a použitelné jen 
pro velmi úzkou skupinu zá-
kazníků. Omezuje se tím jejich 
každodenní potenciál.

Německá automobilka 
si předsevzala přijít s elek-
tromobilem, který bude mít 
dojezd 500 kilometrů, nabíjet 

se bude pouze 15 minut a stát 
bude stejně nebo i méně než 
srovnatelný Golf. Jistě, při sou-
časných technologiích takové 
auto jen tak neuvidíme, ale 
plán je to velmi ambiciózní.

Takový elektrický vůz od 
Volkswagenu by měl být revo-

luční a měl by se stát podobně 
ikonickým modelem jako 
třeba legendární Brouk. 

Volkswagen už má cestu 
k levnějším akumulátorům 
a hodně si toho slibuje od 
modulární platformy MEB pro 
elektrické vozy. I když se má 

letos představit modernizova-
ný VW e-Golf s dojezdem až 
300 kilometrů (proti součas-
ným 190), pořád je to daleko za 
cílem automobilky. I dobíjení 
bude trvat déle a cena určitě 
nebude stejná jako za „srovna-
telný Golf“. /žád/

Volvo V90 a S90 
oficiálně v Česku

OMEZENÁ NABÍDKA. Čeští zájemci o sedan budou mít letos 
k dispozici pouze dvacet exemplářů.

DoStuPnoSt. Zákazníci si budou moci vylepšené BMW i3 pořídit od letošního léta, původní verze 
v nabídce zůstane i nadále.
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n Příběh jednoho 
z nejslavnějších ge-
nerálů druhé světové 
války George S. Patto-
na se odvíjí v mimo-
řádně poutavé knize, 
kde se čtenáři dozvědí 
mimo jiné o Pattono-
vě strategickém po-
stupu, v němž mu bylo 
nezřídka bráněno.

Zuzana Dorogiová

„Je smutné a šokující pomyš-
lení na to, že vítězství a životy 
tisíců mužů jsou v sázce kvůli 
ustrašenosti těch nahoře a slá-
taninám bezzásadových repor-
térů jakož i bázlivých kongres-
manů.“ Stále živou myšlenku 
zachytil jeden z nejslavnějších 
vojevůdců světových dějin ve 
svých denících, které 
se staly klíčový-
mi prameny 
životopisné 
knihy Podivná 
smrt generála 
Pattona. Díky 
přímoča-
rosti, jež 
byla mnohdy 
označena za 
arogantní  
a kontroverzní, byl 
často vyšachován nad-
řízenými mimo hru. Přitom to 
většinou bylo právě tam, kde 
by jeho schopnosti dokázaly 
vést boje zcela úspěšněji, než 
tomu posléze bylo.

Kniha velice čtivě líčí záku-
lisní intriky i samotné boje, 
přičemž je doplněna nejen 
fotografiemi, ale i přehled-
nými mapkami jednotlivých 
tažení. Politický komentátor 
Bill O’Reilly a historik Martin 
Dugard popisují osvobozová-
ní Evropy Spojenci i Sověty, 
nechají čtenáře nahlédnout 
do kuloárů i do útrap jednotli-
vých vojáků na bojišti.

Nezdráhají se otevřeně 
hovořit o Eisenhowerově 

snaze být zadobře se Stalinem, 
v důsledku čehož jej osud zemí 
východní Evropy nezajímal, 
ani o Churchillově postoji, 
který měl na věc svůj názor, 
ale Stalinovi ani americkým 
spojencům neodporoval. 
Představitelé západních moc-
ností se snažili za každou cenu 
udržet spojenectví s Ruskem, 
vědomi si toho, že bez nich vál-
ku není možné vyhrát. I proto 
se při bitvě v Ardenách stal 
podřízeným generála Omara 
Bradleyho, dle Pattona velitele 
druhého řádu.

Válka se stala jeho osobní 
záležitostí, chtěl osvobodit 
Prahu a dobýt Berlín dřív 
než Stalin, což mu nařízení-
mi shora bylo znemožněno. 
Jelikož se vyjadřoval nevy-
bíravě a otevřeně vyjadřoval 
své názory, byl neoblíben na 
mnoha místech. Jeho tragická 
smrt při automobilové nehodě 

tak vzbuzuje celou škálu 
domněnek  

a otazníků. Autoři 
tvrdí, že nejsou 

příznivci konspi-
račních teorií, 
přesto celá 
řada důkazů 
a „nevysvětli-

telných náhod“ 
vedou k myšlence, 

že Pattonova smrt 
byla plánována. Kaž-

dopádně jak Stalin, tak 
mnoho dalších odpůrců jeho 
názorů jeho smrt přivítali.  
A už vzhledem k tomu, jakým 
byl mužem a hrdinou, si ne-
zodpovězené otázky zaslouží 
připomenout. Ač stopy již 
vychladly, mohl by stávající 
technologický pokrok přece 
jen přispět k vyřešení někte-
rých záhad.

n Po uvedení prv-
ního dílu televizní 
minisérie se divadlo 
Sklep podívá i do kin. 
Dokument Tajemství 
Divadla Sklep mapuje 
45 let legendárního 
spolku.

Iva Přivřelová

Divadlo Sklep slaví 45. naro- 
zeniny a jako gratulace 
přichází do kin dokument 
Tajemství Divadla Sklep aneb 
Manuál na záchranu světa, 
kterému by jinak stačila 
televizní obrazovka.

Režisérka Olga Dabrowská 
v něm pomocí vtipných 
ukázek z archivů, mnoha 
rozhovorů a zajímavých po-
hledů do zákulisí s přehled-
ným sklepáckým chaosem 
představuje svébytný diva-
delní spolek a jeho absurdní 

humor. Trochu se probere, 
jaký vliv na něj měla politika, 
respektive doba vyprázdně-
né normalizace osmdesátých 
let, pár studentů rychle 
vykreslí psychologický profil 
typického Sklepáka. Dočasný 
rozpad souboru, genderové 
třenice a další krize se zmi-
ňují ještě méně než přechod 
divadla ze socialismu do 
kapitalismu. 

Dokument chce raději 
jedinečné dobešské divadlo 
oslavovat. A to zvládá dobře. 
Sklepáci z filmu vycházejí 
jako neodolatelné, populár-
ní individuality s určitými 
nedostatky, ale s jedinečnou 
energií, která se (skoro) vždy 
zázračně spojí do výborného 
večera pro pobavení diváků. 
Bavit se budou i diváci  
v kině díky množství ukázek 
z divadelních i televizních 
vystoupení (některé scénky 
jako alkoholická pohádka  
o Sněhurce by mohly mít  
i větší prostor). 

Velké tajemství se neodha-
lí, natož manuál na záchranu 
světa, zato zazní dost histo-
rek a filmu se podaří hezky 
vykreslit, v čem spočívá oso-
bitost a přitažlivost souboru 
a jeho humoru trapnosti  
a nesmyslu.  
     V závěru do všeho režisér-
ka vnese trošku zbytného 
patosu, během poněkud delší 
epizody z představení v Af-
ghánistánu. Navzdory názvu 
v Tajemství Divadla Sklep 
nejde o tajemství, ale o zábav-
nou narozeninovou party, na 
níž je každý vítán.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Neznámý 
generál 
Patton

Tipy

ČT2 • 22.25

protektor

Marek Daniel a Jana Plodková  
v osudové a riskantní hře  
o kariéru, lásku a lidskou 
důstojnost v temných časech 
válečného protektorátu.

Tajemství Divadla Sklep aneb 
Manuál na záchranu světa

(dokument, Česká republika,  
100 minut)
Režie: Olga Dabrowská
Premiéra: 5. květnaa
Hodnocení: 60 %

Bill O’Reilly, Martin Dugard: 
Podivná smrt generála Pattona

Nakladatelství: Grada, 2016
Překlad: Vladimír Pilát
Hodnocení: 90 %

Jedním  
z klíčových  

pramenů knihy se staly

deníky
slavného vojevůdce,  

který chtěl osvobodit 
Prahu.
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Sklepácké výročí  
v průměrném filmu



 www.e15.cz

ihned
v mobilu!

To podstatné
pro vás

Mobilní aplikace
E15 je dostupná na:
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rOhy POD 
ALPAMI. Trubači 
na alpské rohy 
a vlajkonoši se 
švýcarskými 
vlajkami vytvářejí 
kolorit tradičního 
Festivalu alpských 
rohů na jezeře 
Lac de Tracouet 
u města Nendaz. 
Dřevěné hudební 
nástroje, domácky 
alpenhorny, jsou 
typické pro horské 
oblasti, jimž dodávají 
typický svéráz 
obdobně jako třeba 
jódlování. 
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Šašek provokuje

Že měl Franz Kafka řadu zku-
šeností s úřady a mašinerií 
nesmyslnosti, kterou úřady 
napříč historií tvoří, všichni 
dobře vědí. Přesto by šaška 
zajímalo, jak by spisovatel 
zpracoval současné chování 
tuzemských finančáků.

Představte si následující 
situaci. Pošlete daňové při-
znání, do kterého pro jistotu 
napíšete také své telefonní 
číslo, kdyby něco neštymova-
lo. Po několika dnech (spíše 
týdnech) máte poradu a vy-
pnete si vyzvánění na mo-
bilu. Po poradě se kouknete, 

že máte nepřijatý hovor ze 
„skrytého čísla“. Vzhledem 
k tomu, že na takové číslo ne-
můžete zavolat zpátky, hodí-
te to za hlavu. Nicméně to je 
osudová chyba, protože vám 
téměř jistě volá finančák, že 
něco ve vašem přiznání ne-
štymuje. Úřednice si zapíše, 
že vás kontaktovala, vy jste 
nereagoval a je možné začít 
vás trestat.

To zase taková kafkárna 
není. Ale také případ nekon-
čí. Finančák vám po nějaké 
poměrně dlouhé době pošle 
dopis, kde vás upozorňuje, že 

Dnešní finančáky na Kafku

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí

mu dlužíte. Úřad však nemá 
žádnou povinnost zjišťovat 
vaši stávající adresu trvalého 
bydliště. Namísto toho 
zašátrá ve svých archivech 
a vykouzlí téměř libovolnou 
adresu, kterou u vás kdy 
evidoval. A na tu pošle toto 
oznámení. 

A skutečný příběh: nedáv-
no přistál dopis z finančáku 
adresovaný jedné více než 
dvacetileté osobě na adrese 
jejích prarodičů. Ano, dotyč-
ná osoba na adrese skutečně 
žila. Ovšem ve svých dvou 
letech!

A teď jedna otázka. Dě-
lají to úředníci schválně, 
tedy ze zlé vůle, aby mohli 
inkasovat jedno penále za 
druhým? Nebo to je pouze 
demence tak nějak implicit-
ně zakořeněná v podobných 
systémech, jak ji svého času 
popisoval právě Kafka? Ať 
tak či onak, dávat podob-
ným úřadům stále větší moc 
zjevně bude mít příšerné 
dopady. A to zdaleka ne jen 
na „zloděje“, ale také na ty 
ovečky, které tleskají sou-
časné tendenci nemilosrdně 
trestat každý přečin.
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